

短孔道 Cu-Mn/Zr-Ce-SBA-15 催化剂的制备及其催化甲苯燃烧性能

袁金芳^{1,2}, 李健生^{1,a}, 王放¹, 孙秀云¹, 沈锦优¹, 韩卫清¹, 王连军^{1,b}

¹南京理工大学, 江苏省化工污染与资源化高校重点实验室, 江苏南京 210094; ²河南大学精细化学与工程研究所, 河南开封 475001

YUAN Jinfang^{1,2}, LI Jiansheng^{1,a}, WANG Fang¹, SUN Xiuyun¹, SHEN Jinyou¹, HAN Weiqing¹, WANG Lianjun^{1,b}

¹Key Laboratory of Jiangsu Province for Chemical Pollution Control and Resources Reuse, Nanjing University of Science and Technology, Nanjing 210094, Jiangsu, China; ²Institute of Fine Chemical and Engineering, Henan University, Kaifeng 475001, Henan, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

Download: PDF (1031KB) [HTML](#) (1KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 采用水热法制备了 Zr-Ce-SBA-15(ZCS)介孔材料, 并以它为载体, 通过浸渍法制备了不同 Cu/Mn 比和 Cu-Mn 含量的 Cu-Mn/ZCS 催化剂。采用 N₂ 吸附-脱附、透射电镜、扫描电镜、X 射线衍射和 X 射线光电子能谱 (XPS) 等手段对催化剂进行了表征, 并在微型固定床反应器上评价了催化剂催化甲苯燃烧性能。结果表明, Cu-Mn/ZCS 催化剂具有六方板状形貌和高度有序的短孔道介孔结构 (孔道长 0.4~0.5 μm)。20%Cu-Mn/ZCS 催化剂的比表面积、孔体积和孔径分别为 296 m²/g, 0.42 cm³/g 和 6.4 nm。与长孔道的 20%Cu-Mn/SBA-15 催化剂 (孔道长 1~2 μm) 相比, 20%Cu-Mn/ZCS 催化剂上甲苯燃烧反应的 T₉₅ (转化率达 95% 以上的反应温度) 从 284 °C 降至 270 °C, 表明短孔道 Cu-Mn/ZCS 催化剂具有更高的催化活性。

关键词: 短孔道 铜 锰 锆 钡 SBA-15 分子筛 甲苯 催化燃烧

Abstract: The mesoporous Zr-Ce-SBA-15 (ZCS) material with short mesochannels was synthesized through a hydrothermal route. A series of Cu-Mn/ZCS catalyst samples with different Cu/Mn ratios and Cu-Mn contents were prepared by impregnation. The structure of the catalyst samples was characterized by N₂ adsorption-desorption, transmission electron microscopy, scanning electron microscopy, X-ray diffraction, and X-ray photoelectron spectroscopy. The catalytic performance of the catalyst for toluene combustion was evaluated in a fixed-bed microreactor. The results reveal that the Cu-Mn/ZCS catalyst has unique hexagonal platelet morphology and possesses highly ordered two-dimensional hexagonal mesoporous structure with short channels (0.4 - 0.5 μm). The specific surface area, pore volume, and pore diameter of the 20%Cu-Mn/ZCS are 296 m²/g, 0.42 cm³/g, and 6.4 nm, respectively. Compared with 20%Cu-Mn/SBA-15 with longer channel length (1 - 2 μm), the temperature of 95% toluene conversion (T₉₅) over 20%Cu-Mn/ZCS decreases from 284 to 270 °C, indicating that the short channeled Cu-Mn/ZCS catalyst possesses higher catalytic activity than that over Cu-Mn/SBA-15.

Keywords: short mesochannel, copper, manganese, zirconium, cerium, SBA-15 zeolite, toluene, catalytic combustion

收稿日期: 2011-01-22; 出版日期: 2011-06-21

引用本文:

袁金芳, 李健生, 王放等. 短孔道 Cu-Mn/Zr-Ce-SBA-15 催化剂的制备及其催化甲苯燃烧性能[J]. 催化学报, 2011,V32(6): 1069-1075

YUAN Jin-Fang, LI Jian-Sheng, WANG Fang etc .Preparation of Cu-Mn/Zr-Ce-SBA-15 Catalyst with Short Mesochannels and Its Catalytic Performance for Toluene Combustion[J] Chinese Journal of Catalysis, 2011,V32(6): 1069-1075

链接本文:

<http://www.chxb.cn/CN/10.3724/SP.J.1088.2011.10122> 或 <http://www.chxb.cn/CN/Y2011/V32/I6/1069>

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 袁金芳
- ▶ 李健生
- ▶ 王放
- ▶ 孙秀云
- ▶ 沈锦优
- ▶ 韩卫清
- ▶ 王连军

[1] usiclik-Piotrowska A. Catal Today, 2007, 119: 301

[2] idahy H L, Hosseni M, Siffert S, Cousin R, Lamonié J F, Aboukais A, Su B L, Giraudon J M, Leclercq G. Catal To-day, 2008, 137: 335

[3] guero F N, Barbero B P, Gambaro L, Cadús L E. Appl Catal B, 2009, 91: 108

[4] an F W, Zhang S F, Guo C Y, Li F B, Yan F, Yuan G Q. Catal Commun, 2009, 10: 1689

[5] guero F N, Barbero B P, Pereira M F R, Figueiredo J L, Cadús L E. Ind Eng Chem Res, 2009, 48: 2795

[6] 庆豹, 赵雷洪, 滕波涛, 谢云龙, 岳雷. 催化学报 (Zhang Q B, Zhao L H, Teng B T, Xie Y L, Yue L. Chin J Catal), 2008, 29: 373

[7] Ouml;zçelik Z, Soylu G S P, Boz ?. Chem Eng J, 2009, 155: 94

[8] urán F G, Barbero B P, Cadús L E, Rojas C, Centeno M A, Odriozola J A. Appl Catal B, 2009, 92: 194

- [9] imowska M, Michalik-Zym A, Janik R, Machej T, Gurgul J, Socha R P, Podobinski J, Serwicka E M. Catal Today, 2007, 119: 321 
- [10] Li W B, Zhuang M, Xiao T C, Green M L H. J Phys Chem B, 2006, 110: 21568 
- [11] Forner V, Lopez C, Lopez H H, Martínez A. Appl Catal A, 2003, 249: 345 
- [12] Nava R, Pawelec B, Morales J, Ortega R A, Fierro J L G. Microporous Mesoporous Mater, 2009, 118: 189 
- [13] Kumar M S, Chen D, Holmen A, Walmsley J C. Catal To-day, 2009, 142: 17
- [14] Habimana F, Li X J, Ji S F, Lang B, Sun D A, Li C Y. J Nat Gas Chem, 2009, 18: 392 
- [15] Popova M, Szegedi Á, Cherkezova-Zhelevac Z, Dimitrova A, Mitov I. Appl Catal A, 2010, 381: 26 
- [16] 赵福真, 曾鹏晖, 张广宏, 季生福, 李成岳. 催化学报 (Zhao F Zh, Zeng P H, Zhang G H, Ji Sh F, Li Ch Y. Chin J Catal), 2010, 31: 335
- [17] 袁金芳, 李健生, 顾娟, 夏敏亚, 孙秀云, 韩卫清, 王连军. 化学学报 (Yuan J F, Li J Sh, Gu J, Xia M Y, Sun X Y, Han W Q, Wang L J. Acta Chim Sin), 2009, 67: 1271
- [18] Zhao D Y, Sun J Y, Li Q Z, Stucky G D. Chem Mater, 2000, 12: 275 
- [19] Tang X L, Zhang B C, Li Y, Xu Y D, Xin Q, Shen W J. Catal Today, 2004, 93-95: 191 
- [20] Chen H, Tong X L, Li Y D. Appl Catal A, 2009, 370: 59 
- [21] Vu V H, Belkouch J, Ould-Dris A, Bechara T. J Hazard Mater, 2009, 169: 758 
- [22] Rayo P, Rana M S, Ramirez J, Ancheyta J, Aguilar-Elguézabal A. Catal Today, 2008, 130: 283 
- [23] Zhu P F, Li J, Zuo S F, Zhou R X. Appl Surf Sci, 2008, 255: 2903 
- [24] Papavasiliou J, Avgouropoulos G, Ioannides T. J Catal, 2007, 251: 7 
- [25] Popova M, Szegedi A, Cherkezova-Zhelevac Z, Dimitrova A, Mitov I. Appl Catal A, 2010, 381: 26 
- [1] 马建超, 刘帅, 范小鹏, 杜小宝, 闫喜龙, 陈立功. $\text{Cu}_{30}\text{Cr}_5$ /碱性氧化铝催化 2,2,6,6-四甲基哌啶酮加氢[J]. 催化学报, 2012, 33(4): 605-609
- [2] 杜治平, 周彬, 黄丽明, 黄晨, 吴元欣, 王存文, 孙炜. $\text{Cu}(\text{phen})\text{Cl}_2$ 催化甲醇氧化羧基化合成碳酸二甲酯[J]. 催化学报, 2012, 33(4): 736-742
- [3] 黄健, 马人熊, 高志华, 沈朝峰, 黄伟. $\text{CeO}_2/\text{Ni}/\text{Mo}/\text{SBA}-15$ 甲烷二氧化碳重整催化剂的表征和催化性能[J]. 催化学报, 2012, 33(4): 637-644
- [4] 林建新, 张留明, 王自庆, 王榕, 魏可镁. Pr 掺杂对 Ru/CeO_2 催化剂结构和氨合成性能的影响[J]. 催化学报, 2012, 33(3): 536-542
- [5] 赵德志, 丁天英, 李小松, 刘景林, 石川, 朱爱民.室温 MnO_x 上 O_3 氧化脱除空气中甲醛[J]. 催化学报, 2012, 33(3): 396-401
- [6] 方星, 陈崇启, 林性贻*, 余育生, 詹瑛瑛, 郑起. La_2O_3 对 CuO/CeO_2 水煤气变换反应催化剂微观结构及催化性能的影响[J]. 催化学报, 2012, 33(3): 425-431